
ریخت وپاش بورسی ها، بانک ها و بیمه ها در کیش 
از جیب مردم!

نمایشگاه اینوکس۲۰۲۴ با حضور برخی بانک ها، بیمه ها 
و بورسی ها درحالی این روزها در کیش برگزار می شود که 
از جیب مردم به راحتی میلیاردها تومان هزینه شده بدون 

اینکه عواید آن مشخص باشد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، نمایشگاه کیش اینوکس درحالی 
هم اکنون با حضور تعدادی از بانک ها، بیمه ها و بورسی ها در کیش 
درحال برگزاری اســت که اساساً مشخص نیست چه منطقی برای 
برگزاری این چنین نمایشگاهی با هزینه های میلیاردی در شرایط 

فعلی کشور و مردم وجود دارد!
آن هم درحالی که مردادماه مشــابه همین نمایشگاه با عنوان 
شانزدهمین دوره نمایشگاه بین المللی صنعت مالی تهران برگزار 

شده بود.
حاضرین البته مدعی هستند که اینوکس رویدادی مهم برای 
تبادل دانش و معرفی فرصت های ســرمایه گذاری اســت، سؤال 
اینجاســت؛ این تبادل دانش و فرصت های سرمایه گذاری فقط در 
کیش و به ازای پرداخت میلیاردها تومان هزینه میســر می شود؟ 
نمی شــد در تهران از دانش و فرصت های سرمایه گذاری رونمایی 

کنید؟
نمایشگاه صنعت مالی در کیش با عنوان کیش اینوکس برای 
دهمین ســال درحالی برگزار می شود که در ابتدا با هدف جذب 
سرمایه گذار خارجی در این جزیره برگزار می شد ولی از سال های 
قبل و اعمال تحریم های غرب، دیگر جذب سرمایه گذار خارجی از 

این طریق مقدور نبود.
با این حال همچنان سالانه چنین نمایشگاهی با حضور بانک ها، 
بیمه ها و بورســی ها در کیش برگزار می شود، بدون آنکه دستاورد 

خاصی از این نمایشگاه اعلام شود.
برگزاری چنین نمایشــگاه ها و همایش هایی همواره مورد نقد 
جدی بوده است چراکه در شرایط فعلی اقتصادی و زمانی که مردم 
با مشــکلات اقتصادی زیادی دســت وپنجه نرم می کنند، حداقل 
انتظاری که دارند این است که دولت هم از طریق شرکت های خود 
صرفه جویی کند نه اینکه به راحتی مجوز برگزاری چنین نمایشگاه ها 

و همایش هایی را با بودجه های چند ده میلیاردی صادر کند.
پرداخت هزینه های میلیاردی برای شرکت در نمایشگاهی که 
اساساً برگزاری آن توجیه اقتصادی ندارد و رسماً عایدی هم برای 
این دستگاه ها ندارد، جای سؤال دارد و مهم تر این که؛ وقتی مشابه 
چنین نمایشگاهی در تهران برگزار می شود چه نیازی به برگزاری 
مجدد آن در کیش است، آن هم با چند برابر هزینه؟! جز این است که 
شرکت های دولتی و خصولتی از جیب ملت به خوش گذرانی بروند؟

از مهم تریــن نکاتی که مورد نقد منتقدان قرار گرفته، حضور 
بورســی ها در کیش دقیقاً در زمانی است که بورس با ریزش های 

پی درپی همراه شده است.
به عقیده »علی سعدوندی« کارشناس اقتصادی، برگزاری این 
نمایشگاه در شرایط فعلی به این معناست که این شرکت ها و نهادها 
درکی از وضعیت بازار ندارند. زمانی که بازار در سختی است باید 
این سختی به نهادها هم وارد شود نه اینکه به راحتی برای خود در 

کیش جشن هم بگیرند!

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

»اف ای تی اف« شبکه دور زدن تحریم ها را 
از بین می برد

یک نماینده مجلس با اشاره به اینکه FATF کیفیت اجرای 
برنامــه اقدام ایران را قبول ندارد گفت: در هیچ جای متن 
بیانیه FATF بیان نشــده است که با اجرای برنامه، ایران از 

لیست سیاه خارج می شود.
به گزارش خبرگزاری فارس؛ »میثم ظهوریان«، عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس با بیان اینکه FATF مشکلات اقتصادی ما را بیشتر 
تشــدید می کند، اظهار داشت: یکی از الزامات FATF تعهد به ارائه 
و اشــتراک اطلاعات است. الزامات احراز هویت مشتری که تعهد 
به شناسایی ذی نفع نهائی اســت، در دو مورد از مفاد FATF ذکر 
شــده اســت و الزامات این چنینی هم ایران را متعهد به اشتراک 

اطلاعات می کند.
وی افــزود: در حال حاضر بخش زیــادی از ارتباطات مالی و 
تبادلات تجاری ما توسط شرکت های تراستی انجام می شوند که 
به نوعــی کار دور زدن تحریم را انجام می دهند. این موارد باعث 
می شــود عملًا FATF فایده نداشته باشــد که هیچ، باعث از بین 
رفتن شبکه های تراستی که بار تجارت ما در زمان تحریم برعهده 

آنهاست، بشود.
ظهوریان با اشاره به اینکه موضوع FATF با صرف قبول کردن 
دو معاهده پالرمو و سی اف تی حل نخواهد شد، گفت: در هیچ یک 
از بیانیه های FATF ذکر نشده است که وقتی ایران برنامه را اجرا و 
بعد FATF قبول کرد، ایران از لیست سیاه خارج خواهد شد. بلکه 
گفته شــده است که اگر ایران برنامه اقدام را انجام داد FATF در 

مورد قدم بعدی تصمیم می گیرد.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس بیان کرد: ایران 39 ماده 
FATF را اجرا کرده و گزارش داده اســت اما FATF قبول ندارد که 

ایران آن را انجام داده یا کیفیت آن را قبول ندارد.
وی درخصوص اینکه برخی نســبت بــه افزایش هزینه های 
تبادلات مالی به دلیل حضور در لیســت سیاه انتقاد دارند، اظهار 
کــرد: به دلیل بی توجهی که در زمان توافــق برجام اتفاق افتاد، 
مواردی مثل چرخه دلار یا سوئیفت در آن دیده نشده است. این 
چرخه تجاری از دل FATF بیرون نمی آید، چون اصل ماجرا آنجا 
اســت. ما در برجام هم مجبور بودیم از مکانیســم های دور زدن 

تحریم استفاده کنیم.
ظهوریان افزود: آن زمان که آقای لاریجانی رئیس مجلس بود 
صریح به این موضوع اشاره کرد و گفت در زمانی که هنوز آمریکا 
در برجام حضور داشت ما حتی برای پول دادن به سفارت خودمان 
در لندن هم باید با چمدان پول جا به جا می کردیم. با این شرایط 

FATF چه مشکلی از ما را می تواند حل کند؟
نماینده مردم مشــهد و کلات در مجلــس در مورد اینکه آیا 
همیــن پرونده فعلی می تواند در مجمع پیگیری شــود یا باید از 
ابتدا در مجلس مطرح شود، گفت: ما نگاهمان این است که چون 
مدتی از این موضوع گذشته باید به مجلس برگردد و در مجلس 
بار دیگر بررسی شود. اما متأسفانه علی رغم اینکه آیین نامه مجمع 
تشخیص مصلحت این الزام را ایجاد می کند که دولت باید در قالب 
یک لایحه آن را به مجلس ارائه دهد، اما این اتفاق نیفتاده است.

جنگ افروزی به زیان صهیونیست ها تمام شد

کاهش سرمایه گذاری شرکت های مالی اروپا 
در اسرائیل

به نوشته رویترز، سرمایه گذاری شرکت های مالی اروپا 
از جمله بانک ها و بیمه در شرکت های مرتبط با اسرائیل به 
دلیل تداوم نسل کشی این رژیم در غزه کاهش یافته است.
به گزارش خبرگزاری فارس؛ تحلیل انجام شده توسط رویترز 
نشان می دهد که تعدادی از شرکت های مالی بزرگ در اروپا که 
سرمایه گذاری در شرکت های مرتبط با رژیم صهیونیستی یا در 
شرکت هایی که روابط مستقیم یا غیرمستقیم با این رژیم دارند، 
به دلیل فشــار فزاینده فعالان حامی فلسطین و چندین دولت 

برای متوقف کردن جنگ در غزه کاهش داده اند.
از جمله مؤسساتی که گام های روشنی در این راستا برداشته 
اســت، یونی کردیت )UniCredit( گــروه بانکداری بین المللی و 
شــرکت خدمات مالی ایتالیایی اســت که پس از تشدید تجاوز 
نظامی اســرائیل علیه نوار غزه در اکتبر ۲۰۲3، اســرائیل را به 

فهرست کشورهای ممنوعه اضافه کرده است.
 به نوشــته رویترز، این تصمیم بیانگر گســترش سیاســت 
بانــک ایتالیایی مبنی بر خــودداری از تأمیــن مالی صادرات 
مســتقیم تسلیحات به کشــورهای درگیر در مناقشات و نقض 
دســتورالعمل های ایتالیایی برای صادرات تسلیحات به اسرائیل 

است.
بانک یونی کردیت و وزارت دارایی اســرائیل از اظهار نظر در 

مورد این اقدام خودداری کرده اند.
شــرکت مدیریت دارایی نروژی Storebrand و شرکت بیمه 
فرانســوی AXA نیــز از برخی از ســرمایه گذاری های خود در 
شرکت های اسرائیلی از جمله برخی بانک ها عقب نشینی کردند.

رویترز تأکید کرد: این اسناد نشان می دهد که شرکت ها در 
حال تلاش برای اصلاح سیاست های سرمایه گذاری خود در قبال 

اسرائیل هستند. 
»مارتین رونر«، مدیر اجرائــی اتحاد جهانی برای بانکداری 
مبتنــی بــر ارزش، هــم در این زمینــه اظهار داشــت: تغییر 
محسوسی در سیاست های شرکت های مالی درخصوص هدایت 

سرمایه گذاری ها در راستای اصول توسعه پایدار وجود دارد. 
رونر افزود: سرمایه گذاری در صنعت تسلیحات اساساً با این 

اصول مغایرت دارد.
شرکت نروژی استوربرند قبلًا در گزارش سرمایه گذاری سالانه 
خود اعلام کرده بود که ۲۴ شرکت از سبد سرمایه گذاری آن در 
پایان سال ۲۰۲3 از جمله شرکت های اسرائیلی به دلیل ارتباط 

این شرکت ها با شهرک های اسرائیلی حذف شده است.
 این شــرکت نروژی همچنین حــدود ۲۴۰ میلیون دلار از 
سرمایه گذاری خود در شرکت آمریکایی Palantir که فناوری هایی 
را در اختیار ارتش اسرائیل قرار می دهد که باعث نگرانی در مورد 

نقض حقوق بشر می شود، برداشت کرد.
صندوق ســرمایه گذاری راهبُردی ایرلند با ۱۵ میلیارد یورو 
ارزش نیز از فروش سهام شش شرکت اسرائیلی از جمله برخی 
بانک های بزرگ اسرائیلی خبر داد و تأکید کرد که سرمایه گذاری 
در این شــرکت ها اکنــون خطراتی دارد که با اســتانداردهای 

سرمایه گذاری تایید شده آن در تضاد است.
صندوق ثــروت دولتی نروژ نیز که ارزشــی معادل یک و 
هشــت دهم تریلیون دلار دارد و بزرگ ترین صندوق در جهان 
اســت هم می خواهد سرمایه گذاری های خود را از شرکت هایی 
که به عملیات اسرائیل در سرزمین های اشغالی فلسطین کمک 
می کنند و استانداردهای اخلاق شرکتی را نقض می کنند، پس 

بگیرد.
 هدف قرار دادن نقاط ضعف اقتصادی اسرائیل

به گزارش مسیر اقتصاد، مدیرعامل بندر ایلات اسرائیل هم 
تایید کرده است که حدود ۸۵ درصد از زیرساخت های این بندر 
به خاطر حملات انصارالله به شدت آسیب دیده و در پی این حادثه، 

کارکنان بندر به مرخصی اجباری فرستاده شده اند.
 با توجــه به اینکه تقریبا تمام تجارت رژیم صهیونیســتی 
از طریق دریاســت، این ضربه اقتصــادی بزرگی برای این رژیم 

محسوب می شود.
 انصارالله یمن با مختل کردن حدود یک سوم از این مسیرهای 
دریایی، زنجیره تامین رژیم را به شدت تحت فشار قرار داده است. 
وابســتگی شدید رژیم به واردات و عدم توسعه تولیدات داخلی، 

آسیب پذیری آن را در برابر چنین حملاتی افزایش داده است.
تحلیــل داده های تجارت بین المللی حاکی از آن اســت که 
رژیم صهیونیستی وابســتگی قابل توجهی به واردات کالاهایی 
نظیر قطعات الکترونیک، محصولات نســاجی، پتروشــیمی و 

ماشین آلات دارد.
 این وابســتگی نشــان می دهد که این رژیــم برای تامین 
بســیاری از نیازهای خود به شدت به واردات بخصوص از بندر 
ایلات وابسته است. این مسئله، فرصتی استثنایی را برای جبهه 
مقاومت فراهم می آورد تا با هدف قرار دادن این نقاط حســاس، 

رژیم را تضعیف کند.

اقتصادی

معاون رئیس جمهور خبر داد

تسهیلات رفاهی کارکنان دولت ۲۰ درصد افزایش یافت

صفحه 4
پنجشنبه ۱۷ آبان ۱4۰۳
۵ جمادی الاول ۱44۶ - شماره ۲۳۷۱۵

خــودرو  )شناســنامه(  ســبز  بــرگ 
جــک  سیســتم  هاچ بــک  ســواری 
بــه   S3-AT تیــپ   1399 مــدل 
رنــگ ســفید روغنــی شــماره موتور 
شــماره   HFC4GB33DL0001519
 NAKSG7423LB118443 شاســی 
شــماره پلاک 846 ط 94- ایران 84 
به نام طیبه آبافت مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط است. بندرعباس

اعلام مفقودیت گذرنامه
اینجانب مصطفی  گذرنامه عراقی 
عمــاد فرزنــد موســی صــادره از 
شــهر بصره مفقود گردید. لذا از 
یابنــده تقاضــا می شــود آن را به 
سرکنســولگری جمهوری عراق در 
اهــواز بــه آدرس امانیــه خیابان 
ســقراط پلاک 9 جنب بنیاد شهید 

استان خوزستان تحویل نماید.

آگهی های مفقودی

جدول نرخ سکه ، ارز و بورس
قیمت بازار )به تومان(نوع سکه

۵۲/3۰۰/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
۴9/7۰۰/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

۲7/۵۵۰/۰۰۰نیم سکه
۱6/9۰۰/۰۰۰ربع سکه

۸/۲۰۰/۰۰۰گرمی
۴/۵۵۱/۲۰۰هر گرم طلای ۱۸ عیار

نوع ارز
۴۴/۱۴۴دلار )توافقی(
۴۸/۲6۰یورو )توافقی(

۵7/۴۱6پوند
۱/۲۱3لیر ترکیه

۱۲/۰۲۰درهم امارات
3۲/۲9۰هزار دینار عراق

بورس
۲/۰۱7/۸76شاخص کل بورس تهران

6۵6/۵۰۰شاخص کل هموزن

با هدف جلوگیری از هدر دادن منابع ارزی صورت گرفت

اعتراض کارشناسان اقتصادی
 به واردات گوشی های لوکس آمریکایی

واردات گوشــی های آیفون بــا اعتراض دو 
اقتصاددان مشــهور مواجه شده و این در حالی 
است که کشور به منابع ارزی برای مصارف مهم تر 

نیاز دارد.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، به تازگی فرشــاد 
مؤمنی؛ اقتصاددان و استاد دانشگاه با انتقاد از آزادسازی 
واردات آیفــون گفت: انگار رهنمودهای ریچارد نفیو را 
برای متلاشــی کردن اقتصاد ایران در حال پیاده کردن 
هستند. منابع ارزی کشور صرف موارد مصرفی غیر مولد 

مانند آیفون و خودرو می شود.
وی افزود: همین است که می بینیم پول برای واردات 
آیفون های لوکس هست اما پول برای جایگزین کردن 

تجهیزات مستهلک پزشکی نیست. این در حالی است 
که این تجهیزات به جان مردم وصل اســت اما واردات 

آیفون به منافع مافیا وصل است.
همچنین محمدرضا یزدی زاده؛ دیگر کارشــناس 
اقتصادی نیز با اشــاره به اتلاف منابع ارزی در شرایط 
تحریمــی به منظور واردات آیفــون گفت: وقتی تعرفه 
آیفون را می کنید پنج درصد و 3۰ درصد، یعنی مشکلات 
کشور را حل کردید؟ الان سالی به اندازه یک پالایشگاه 
خلیج فارس در شرایط جنگ و تحریم فقط تلفن همراه 

وارد کشور می کنیم. این کارها خنده دار است.
وی ادامه داد: مگر می شود دولت دغدغه کمبود ارز 
داشــته باشد و شاهد چنین اقداماتی باشیم. تنها دلیل 

این موضوع بی صاحبی اقتصاد است. قدرت و سیاست و 
ثروت کنار هم شکل می گیرند و شما نمی توانید اختیار 
اقتصاد کشور را به دست صاحبان قدرت و ثروت بسپارید 

و انتظار داشته باشید نتیجه خوبی از آن بگیرید.
سود رسانی به دشمن!

لازم به ذکر اســت یک مقــام صنفی اخیرا اعلام 
کرده، در حال حاضر تعرفه همه موبایل های بالای 6۰۰ 
دلار معادل ۱۵ درصد است اما برای آیفون هنوز تصمیم 
قطعی گرفته نشده است. ممکن است همین ۱۵ درصد 

تصویب شود یا رقم بالاتری در نظر گرفته شود.
این در حالی اســت که تاکنــون درخصوص تعرفه 
آیفون شاهد اخبار ضد و نقیض بسیاری بوده ایم. ابتدا 

تعرفه این تلفن های همراه 96 درصد اعلام شد سپس 
مسئولان سیاسی دولت موضع گیری های مختلفی کردند 
و در نهایت اعلام شــد که تعرفــه واردات تجاری این 

تلفن های همراه ۱۵ درصد تعیین شده است.
نکته ای که درخصوص ممنوعیت واردات آیفون های 
جدیــد وجود دارد حجم بالای ارزبری این کالا با توجه 
به مقیاس مصرفی آن در جامعه است. به بیانی ساده تر 
در شــرایطی که کشور درگیر تحریم و جنگ اقتصادی 
همه جانبه است و دولت در بودجه سال آتی سه میلیارد 
دلار ارز ترجیحی کالای اساســی را کاهش داده، منابع 
ارزی کشــور باید صرف واردات کالای مصرفی همچون 
آیفون، آن  هم از کشور تحریم کننده و دشمن ایران شود!

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری و 
استخدامی اعلام کرد: همه پرداختی های مرتبط 
با رفاهیئت مســتقیم و غیرمستقیم کارکنان 

دولت تا ۲۰ درصد افزایش یافت.
به گزارش ســازمان اداری و اســتخدامی کشور، 
»علاء الدین رفیع زاده« اظهار داشــت: ضوابط اجرائی 
بودجه سال ۱۴۰3 در حوزه پرداخت مزایای جانبی به 
کارمندان دولت امروز)چهارشنبه ۱6 آبان( به تصویب 

هیئت وزیران رسید.
وی گفت: بر این اساس همه پرداختی های مرتبط 
با رفاهیات مستقیم و غیرمستقیم تا ۲۰ درصد افزایش 
پیدا می کند و در قالب بودجه سال ۱۴۰3 برای تمامی 

کارمندان دولت قابل پرداخت خواهد بود.
شایان ذکر اســت در لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ 
حداقل رقم افزایش حقوق کارمندان ۲۰ درصد تعیین 
شده که این رقم برای کارمندان متاهل و دارای پنج 
فرزند به ۴۵ درصد نیز می رســد. در کل اما میانگین 

رقم افزایش حقوق در سال آینده ۲۸ درصد است.
ایــن در حالی اســت که طبق اظهــارات حمید 
پورمحمدی، رئیس ســازمان برنامــه و بودجه، تورم 
سال آینده در لایحه بودجه معادل 3۰ درصد در نظر 
گرفته شده است. بنابراین همچون سال های گذشته، 

نرخ تورم بالاتر از رقم افزایش حقوق خواهد بود.

بر اســاس ضوابط مالی لایحــه بودجه،  هرگونه 
استخدام و به کارگیری نیروی انسانی از جمله نیروی 
شرکتی در دستگاه های اجرائی از جمله دستگاه های 
دارای قانــون خاص، صرفا بــا رعایت ماده 7۱ قانون 
احکام دائمی بند ح ماده ۲۸ قانون الحاق دوم مبنی 
بر اخذ تاییدیه سازمان برنامه برای تامین بار مالی قبل 

از صدور مجوز استخدامی مجاز است.
در این ضوابط آمده اســت،  افزایش ضریب ریالی 
حقــوق مطابق توضیح زیر نســبت به آخرین حکم 

کارگزینی سال ۱۴۰3 لحاظ شود.
کارکنان زن و مرد،  میانگین افزایش نظام پرداخت 
۲۰ درصد خواهد بود که البته  با حق عائله مندی بدون 

فرزند ۲3 درصد می شود.
کارکنان  با حــق عائله مندی با یــک فرزند ۲6 
درصد،  بــا حق عائله مندی با دو فرزند3۰ درصد و با 

حق عائله مندی با سه فرزند 36 درصد خواهد بود.
همچنین کارکنان با حق عائله مندی با چهار فرزند 
39 درصد، و با حق عائله مندی با پنج فرزند و بیشتر 

با ۴۵ درصد افزایش همراه خواهد شد.
از طرفی ســقف اعتبار مربوط به ســرانه اضافه  
کار کارکنــان در بودجه ســال ۱۴۰۴ باید حداکثر 
معادل اعتبار سرانه اضافه  کار سال ۱۴۰3 )بر اساس 

موافقتنامه سال ۱۴۰3( تعیین شود.

 تلاش مجلس برای افزایش حقوق  ها
به گزارش خبرگزاری تســنیم، » احمد فاطمی«، 
رئیــس کمیته تلفیق کمیســیون اجتماعی مجلس 
شــورای اسلامی هم درباره پیشــنهادات این کمیته 

برای بودجه ۱۴۰۴ کل کشور توضیحاتی ارائه داد.
وی اظهار داشــت: در پی جلسات فشرده ای که 
طی روزهای اخیر با حضور مســئولان صندوق های 
بازنشســتگی از جمله صندوق بازنشستگی کشوری، 
تأمین اجتماعی، صندوق فولاد، نیروهای مســلح و 
چنــد صندوق مهم دیگر برگزار شــد، کمیته تلفیق 
کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اســلامی به 
تصویب پیشنهادات مهمی برای بودجه سال ۱۴۰۴ 

کشور دست یافت. 
فاطمی ادامه داد: یکی از مصوبات اساســی این 
کمیته تخصیــص 3۰ میلیون یــورو از ۱۱ میلیارد 
یوروی بودجــه واردات کالاهای اساســی و دارو به 
واردات تجهیزات پزشــکی و ویلچر برای ایثارگران و 

جانبازان بود.
به گفته رئیس کمیته تلفیق کمیسیون اجتماعی 
مجلس، این بودجه به طور خاص برای تأمین نیازهای 
پزشــکی و تسهیل شرایط زندگی این گروه از جامعه 

اختصاص یافته است.
فاطمی افزود: همچنیــن از دیگر مصوبات مهم 

جلسات روزهای گذشته، افزایش ۱۰ درصدی حداقل 
حقوق مستمری بگیران صندوق بازنشستگی کشوری، 
تأمین اجتماعی و همچنین کارکنان دولت است. این 
مصوبه در جهت بهبود وضعیت معیشتی این گروه ها و 
با در نظر گرفتن شرایط اقتصادی کنونی تصویب شد.
رئیس کمیته تلفیق کمیسیون اجتماعی مجلس 
ادامــه داد: علاوه بر این، در بحــث مالیات بر حقوق 
کارمندان نیز تصمیمات جدیدی اتخاذ شــد. دولت 
در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ سقف معافیت مالیاتی 
را ۲۴ میلیون تومان در نظر گرفته که به نسبت سال 

گذشته افزایش چشمگیری داشته است.
اما با افزوده شــدن رفاهیئت، عیدی ها و مزایای 
غیرنقدی به حکم حقوق، بسیاری از کارمندان همچنان 

مشمول پرداخت مالیات خواهند بود.
وی تصریــح کرد: در این راســتا، کمیته تلفیق 
کمیســیون اجتماعــی مصــوب کرد کــه مبنای 
مالیات ســتانی از حقوق کارمندان باید بدون در نظر 
گرفتن این رفاهیئت و مزایای موردی باشد تا کارمندان 

فشار مالیاتی بیشتری را متحمل نشوند.
در پایــان، فاطمی اعــلام کرد کــه مصوبات و 
پیشــنهادات کمیته تلفیق کمیســیون اجتماعی به 
کمیســیون تلفیق بودجه ارسال شده تا در جلسات 

آتی این کمیسیون مورد بررسی نهائی قرار گیرد.

درحالی صبح دیروز و با اعلام خبرها درباره نتایج 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا قیمت دلار در بازار 
آزاد برای ساعتی وارد کانال ۷۰ هزار تومان شده بود 
که پس از ساعتی، بازار ارز سرد شد و دلار به میانه 

کانال ۶۹هزار تومان بازگشت.
بــه گزارش خبرگــزاری تســنیم، قیمت دلار که از 
هفته های قبل به دلیل دستکاری های نرخ نیما و تنش های 
سیاســی و منطقه ای و نتایج نظرســنجی ها از انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا با نوســان همراه بود دیروز و با 
مشخص شــدن نتایج انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 

برای ســاعتی وارد کانال 7۰ هزار تومان شد اما این نرخ 
خیلی ماندگار نبود و دلار بار دیگر با عقب نشینی همراه 
شــد و به میانه کانال 69 هزار تومان رسید. اگر بخواهیم 
یک توصیف ملموس از نوســان قیمت ارز در روز گذشته 
ارائه دهیم؛ »موج مکزیکی تماشــاگران فوتبال« به ذهن 
می آید که از جا برمی خیزند و در به ســرعت می نشینند؛ 

نوسان بازار ارز در روز گذشته اینچنین بود.
ســکه هم که صبح دیروز به کانال ۵3 میلیونی رفته 
بود با عقب نشینی همراه شده و الان در کانال ۵۲ میلیون 
تومان قیمت خورده است. هر گرم طلای ۱۸عیار نیز در 

کانال چهار میلیون و 6۰۰ هزار تومان در نوسان است.
از روز شــنبه بازارســاز یک میلیارد درهم وارد بازار 
کرده و این عرضه همچنان ادامه دارد. بر همین اســاس 
نیاز خریداران ارز به راحتی تأمین می شود و بانک مرکزی 

اجازه سفته بازی به دلال ها را نمی دهد.
به گفتــه کارشناســان اقتصادی، نوســانات ارزی و 
مانــدگاری نــرخ دلار در نزدیک نرخ 7۰ هــزار تومان، 
ریشــه در دســتکاری نرخ نیما از ســوی دولــت دارد؛ 
چــرا که در طــول ۱3 ماه اخیر، تحــولات و تنش های 
نظامــی و امنیتــی زیــادی در منطقــه رخ داد اما پس 

از هــر بار افزایــش هیجانی، قیمت دلار ســقوط کرد.
با این حال نمی توان از تکاپوی دلال ها و ســودجویان 
در بازار طلا و ارز همزمان با تشــدید نوسانات به راحتی 
چشم پوشی کرد. برخی از این افراد با استفاده از شبکه های 
اجتماعی و نرخ ســازی های فیک سعی در بالا نگه داشتن 
قیمت ها دارند و کاهشی شدن بازار اصلًا برایشان جذاب 

نیست.
گفتنی است، از یکی دو روز گذشته درگاه های پرداخت 
صرافی های رمــزارزی دوباره با محدودیت بانک مرکزی 
مواجه شده است. فعالان این حوزه تأکید دارند که اختلال 

فعلی در پلتفرم های رمزارز با گذشته فرق می کند چراکه 
مسدودی گذشته با مسدودی حساب های صرافی ها همراه 

بود ولی هم اکنون اختلال از مبدأ پرداخت یارها است.
بانک مرکزی البته در خبری کوتاه توضیح داد که با 
دو پرداخت یار متخلف برخورد کرده و به همین دلیل هم 
اختلال هایی در پرداخت برخی سکوها صورت گرفته است. 
علاوه بر این از ظهر روز یکشــنبه و زمانی که دلار تلاش 
داشت رکورد 7۰ هزار تومان را بزند خبر دیگری هم بین 
بازاری ها دست به دست شد، آن هم مسدود شدن حساب 

بانکی بنکداران و آب شده فروش های طلا بود.

با مصوبه جدید هیئت وزیران تعیین شد

۶ شاخص جدید دهک بندی برای حذف احتمالی یارانه پردرآمدها
با مصوبه جدید هیئت وزیران شش شاخص 
مانند درآمد ماهانه، خودروی بالای سه میلیارد 
تومان، ملک بالای 35میلیارد تومان و ســقف 
اعلام  معیار دهک بندی  به عنوان  ماهانه  خرید 
شــدند و اگر هر خانوار یکی از این شاخص ها 
را داشــته باشد، احتمالاً یارانه نقدی وی حذف 

خواهد شد.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، با توجه به تکلیف 
قانون بودجه سال ۱۴۰3، دولت موظف بود آیین نامه 
مربوط به نحوه دهک بندی خانوارها را تهیه و تصویب 
کند. با توجه به تغییر دولت در این بازه زمانی به نظر 

می رسد که این آیین نامه بسیار دیرتر از زمان مقرر به 
تصویب هیئت وزیران رسیده است.

بــا توجه به آیین نامه اجرائی  که به  اســتناد جزء 
ششــم بند )الف( تبصره هشــتم ماده واحده قانون 
بودجه ســال ۱۴۰3 به تصویب هیئت وزیران رسیده 
اســت، خانوارهای دارای املاک و مستغلات از جمله 
باغ ویلاهای مجلل )لوکس( بــا مجموع ارزش ریالی 
بالاتر از 3۵ میلیــارد تومان، خانوارهای دارای یک یا 
چند خودروی سواری یا وانت دو اتاق )کابین( دارای 
شماره انتظامی شخصی با مجموع ارزش سه میلیارد 
تومان، خانوارهایی که درآمدهای آنها بیش از ســقف 

مشــخص باشــد، خانوارهایی که میزان خرید آنها از 
طریق حساب های غیرتجاری از رقم تعیین شده بالاتر 
باشــد، ایرانیان مقیم خارج از کشــور بر اساس اعلام 
وزارت امور خارجه و خانوارهایی که بیش از پنج سفر 
خارجی در بازه یک ساله داشته باشند مشمول شرایط 

قطع یارانه خواهند بود.
به این ترتیب به  نظر می رســد که دهک بندی و 
شاخص هایی که تا پیش از این برای این منظور مورد 

استفاده قرار می گرفت کنار گذاشته شده است.
بر همین اساس شاخص های جدید تعیین شده در 
این آیین نامه تنها تا پایان ســال معتبر خواهند بود؛ 

چرا که براساس قانون بودجه سال ۱۴۰3 به تصویب 
رسیده است.

 به این ترتیب مشــخص نیست که آیا در این بازه 
زمانی امکان اجرای کامل شــاخص های جدید وجود 
دارد و این که آیا در سال آینده نیز شرایط مشابهی در 

نظر گرفته خواهد شد.
هیئت وزیران در جلســه ششــم آبان امســال 
به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با همکاری 
سازمان برنامه و بودجه کشور و سازمان هدفمندسازی 
یارانه ها و به استناد قانون بودجه سال ۱۴۰3 کل کشور 
آیین نامه اجرائی موضوع جزء یادشده را تصویب کرد.

عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی 
به بیــان توضیحاتی درباره مشــکلات موجود در 
راه اندازی سامانه املاک و اسکان و همکاری ضعیف 
دســتگاه های اجرائی بالاخص سازمان ثبت احوال 

کشور پرداخت.
به گزارش خبرگزاری مهر، »حبیب قاسمی« نماینده 
دهاقان و شــهرضا در مجلس شــورای اســلامی و عضو 
کمیسیون اصل 9۰ مجلس، درباره وضعیت تکمیل اطلاعات 
در سامانه املاک و اسکان و میزان همکاری دستگاه ها در 
این حوزه گفت: ســامانه املاک و اسکان برای شناسایی و 
ساماندهی خانه های خالی، مدیریت منابع مسکن و زمین 
کشــور راه اندازی شد. اما متأسفانه، هنوز همکاری لازم از 
سوی برخی دستگاه های اجرائی برای تکمیل این سامانه 

صورت نگرفته است.
وی ادامه داد: سازمان هایی چون ثبت احوال و سازمان 
ثبت اسناد و املاک، که دارای بانک های اطلاعاتی حیاتی 
هستند، نتوانسته اند به خوبی اطلاعات خود را به این سامانه 

منتقل و متصل کنند.
عضو کمیسیون اصل 9۰ مجلس به اهمیت همکاری 
دستگاه ها اشاره کرد و افزود: اگر این بانک های اطلاعاتی 
و منابع داده ای متصل نشــوند، ســامانه املاک و اسکان 
نمی تواند به طور کامل و دقیق عمل کند و عملکردی که 

برای آن پیش بینی شده به دست نخواهد آمد. 
نماینده دهاقان و شــهرضا در مجلس ادامه داد: این 
سامانه نیازمند همکاری و حمایت همه جانبه دستگاه ها و 
وزارتخانه هاست تا امکان شناسایی دقیق و بموقع خانه های 
خالی فراهم شود و اقدامات لازم برای تنظیم بازار مسکن 

انجام گیرد.
قاسمی با اشاره به ظرفیت وزارت کشور برای هماهنگی 

بین دستگاه های مختلف خاطرنشان کرد: یکی از راه های 
تقویت و تسریع در راه اندازی این سامانه، استفاده از گستره 
مدیریتی وزارت کشــور است. این وزارتخانه که تا سطوح 
روســتاها نظارت دارد، می تواند به عنوان هماهنگ کننده 
اصلی میان سازمان های مختلف عمل کند. از سوی دیگر، 
وجود دهیاری ها، شوراها و فرمانداری ها می تواند ارتباطات 

محلی و دسترسی به اطلاعات را تقویت کند.
وی همچنین به مزایای بلندمدت این ســامانه اشاره 
کرد و گفت: راه اندازی کامل ســامانه املاک و اسکان تنها 
محدود به کنترل خانه های خالی نیســت؛ بلکه می تواند 
یک ابزار قوی برای مدیریت اطلاعات در زمینه مســکن، 
زمیــن و حوزه های دیگر باشــد و بــه تصمیم گیری ها و 
سیاســت گذاری های مؤثرتر کمک کند. به همین دلیل، 
همکاری دستگاه های مرتبط از اهمیت ویژه ای برخوردار 

است و مجلس همواره این موضوع را پیگیری خواهد کرد.
سامانه املاک 100 هزار خانه خالی را 

روانه اداره مالیات کرد
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: سامانه 
ملی املاک و اسکان توانسته بسیاری از مشکلات این حوزه 
را ســاماندهی کند و مسئولان سعی کنند، به جای تلاش 

برای حذف این سامانه به تکمیل آن بپردازند.
به گزارش خبرگزاری فارس؛ مجتبی یوســفی در 
واکنش به تخریب سامانه ملی املاک و اسکان در رسانه ها 
اظهار داشت: افرادی درخصوص ناکارآمدی این سامانه و 
سامانه های کنترلی شبیه آن اظهار نظر منفی می کنند 
که خود در دولت شهید رئیسی هم مسئولیت داشتند 
و از آمارها و کارآمدی این سامانه اطلاع کافی دارند.وی 
افزود: هر سامانه ای در سال های ابتدائی نقایصی دارد که 

مســئولان وظیفه دارند این نقایص را رفع کنند و نباید 
با تغییر دولت ســلیقه ای عمل کنیم.عضو هیئت رئیسه 
مجلس با اشاره به این موضوع که آشفتگی بازار مسکن 
باید با نظارت از طریق همین ســامانه ها و دور شدن از 
کاغذبازی و ســهل کردن ارتباط با مردم صورت گیرد 
گفت: طبــق آماری که وجود دارد حــدود ۲۰۰ هزار 
مســکن خالی از طریق این سامانه شناسایی شده که 
حدود ۱۰۰ هزار واحد آن به سازمان امور مالیاتی معرفی 
شــده است.یوسفی بیان کرد: بعضی ها فکر می کنند با 
دوقطبی سازی مشکلات کشور رفع می شود، در صورتی 
که همین مسئول محترم گفته بود ۲۵همت در سامانه 
نان هزینه و بعد صحبت خود را اصلاح کرد و گفت که 
آمار من اشتباه بوده است.وی ادامه داد: حذف سامانه ها 
در سال های گذشته در رابطه با سامانه سوخت و کارت 
سوخت رقم خورد که باعث عدم فعالیت آن شد و سال ها 
بعد متوجه تاثیر آن در ســاماندهی بنزین شدیم ، الان 
هم همان اشــتباه درباره سامانه ملی مسکن و اسکان 

تکرار می شود.
یوســفی تاکید کرد: حوزه مسکن بیش از ۵۵ درصد 
هزینه خانوار را به خود اختصاص داده و ســامانه ای مثل 
ســامانه املاک و کمک می کند که ما اشــرافی نسبت به 
مولفه ها و نیازهای مردم در بازار مســکن داشــته باشیم.

هفته گذشته یکی از مسئولین سازمان برنامه و بودجه در 
سخنرانی گفت که »املاک و اسکان نمونه بارز سامانه ای 
اســت که هیچ مسئله ای را حل نکرده و به طور مثال ۲۵ 
همت خرج سامانه نان شده اما حاصل آن چیست؟ حاصلش 
این است که نانوا بداند چند نان را برای ما ثبت کرده است. 
ســامانه ســامان نمی آورد، مگر اینکه منطق آن براساس 

تسهیل امور و کاهش هزینه ها تنظیم شود.«

عضو کمیسیون اصل ۹۰:

ثبت احوال اطلاعات خود را با سامانه املاک به اشتراک نگذاشت

واکنش سرد بازار ارز به نتایج انتخابات آمریکا


